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ВИКОНАННЯ КОЛЕКТИВНОГО ДОГОВОРУ ЗА І ПІВРІЧЧЯ 2021 РОКУ НАГОРОДИ ПРОФСПІЛКОВИМ АКТИВІСТАМ

НА ТРИБУНУ ФОРУМУ АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ

«Планів багато. Перед-
бачається продовження
державним підприємством
НАЕК «Енергоатом» основ-
них видів обов’язкового ме-
дичного страхування, почне
працювати накопичувальна
система пенсійного страху-
вання тощо. Усі рішення про-
писані у протоколі засідання.
Інша річ, скільки коштувати-
муть такі заходи. Передба-
чається, що буде створено
відповідну групу фахівців з
обрахування кошторису з
кожного напряму програми.
Ми вітаємо усі соціальні по-
чинання адміністрації, особ-
ливо щодо закріплення пер-
соналу. Хотілося б, аби наші
працівники відчували віру
в майбутнє атомної галузі.
Найближчими роками Ком-
панія потребуватиме ще
більше кваліфікованих кад-

рів — з огляду на втілення
масштабних проєктів з бу-
дівництва нових атомних
потужностей. «Енергоатом» і
надалі допомагатиме май-
бутнім атомникам здобувати
вищу освіту, на що Компа-
нія передбачає збільшити
фінансування. Сьогодні ви-
ші адаптують свої навчальні
програми під вимоги атом-
них електростанцій. Впро-
ваджується так звана дуаль-
на освіта, коли бакалавра
студент отримує у виші, а
магістратуру — частково на
виробництві. Стажування йо-
го відбуватиметься на базі
підприємств «Енергоатома»,
таким чином студент буде
уже фактично працевлаш-
тований, його теоретичні
знання будуть максималь-
но наближені до специфіки
«атомних» професій.

Але найважливіший, на
мою думку, соціальний век-
тор Компанії,  озвучений на
нараді, — підтримка динас-
тій. Атомпрофспілка й ра-
ніше всіляко підтримува-
ла спадкоємність сімейних
професій, але потім анти-
корупційним законом цю
традицію у галузі було зні-
вельовано. Але ж вірність
обраній справі, традиція
передачі сімейної «еста-
фетної палички», продов-
ження справи батьків — це
заслуговує особливої уваги
та поваги».

На засіданні у цілому
Звіт про виконання колек-
тивного договору було по-
годжено. За підсумками
звітного періоду частково

виконано пункти 5,2, 5,8,
8,1–8,3. У спільному рішен-
ні розширеного засідання
роботодавця та профспіл-
кового комітету Компанії
передбачено, що фінансу-
вання витрат на соціальний
розвиток ДП НАЕК «Енерго-
атом» на 2021 рік буде про-
ведено сповна.

Очільник НАЕК Петро
Котін наголосив, що витра-
ти на різноманітні програми
підтримки працівників сфе-
ри атомної енергетики від-
чутно зросли: «Витрати на
соціальний розвиток у пер-
шому півріччі цього року
зросли на 20% і станови-
ли 398 мільйонів гривень.
За підсумками 2021 року ми
плануємо витратити 857
мільйонів гривень».

Голова ППО ДП НАЕК
«Енергоатом» Олексій Лич
звернув увагу на те, що «кар-
динально змінено підхід до
співпраці між адміністрацією
та профспілковим коміте-
том. Тому нині маємо показ-
ники, які свідчать про чудові
результати. Зокрема, вдало-
ся завершити програму з
удосконалення спортивної
інфраструктури. Цього року
ми відкрили нові та рекон-
струювали спортивні об’єк-
ти у містах-супутниках АЕС:
Нетішині, Вараші, Южно-
українську».

Виконавчий директор
з персоналу ДП НАЕК
«Енергоатом» Олег Боя-
ринцев у контексті аналізу
взятого Компанією курсу на
збільшення соціального па-
кета для працівників розпо-
вів про заплановане поліп-
шення їхніх житлових умов:
«Згідно з інвестиційною
програмою на 2022 рік, на
це має бути виділено 36
мільйонів гривень. Окрім то-
го, ми й надалі підтримува-
тимемо надання безвідсот-
кових позик на придбання
житла».

Валерій МАТОВ: «Особливий соціальний
вектор «Енергоатома» — підтримка династій»

Відбулося розширене засідання адміністрації та
профспілкового комітету ДП НАЕК «Енергоатом» з
питань виконання у першому півріччі 2021 року колек-
тивного договору Компанії.

Як відомо, колективний договір є одним із головних
інструментів у забезпеченні захисту трудових, соціаль-
но-економічних прав та інтересів працівників на підпри-
ємстві. Атомпрофспілка бере безпосередню участь у
підготовці й укладанні цих нормативних документів
шляхом переговорів, спільних нарад, зустрічей, кон-
сультацій.

Коментуючи рішення, схвалені на розширеному
засіданні адміністрації та профспілкового комітету ДП
НАЕК «Енергоатом», Голова Атомпрофспілки Валерій
Матов, зокрема, зазначив:

Напередодні Дня рятівника Президія Центрального
комітету Професійної спілки працівників атомної енер-
гетики та промисловості України ухвалила постанову
про нагородження профспілкових активістів первинної
профспілкової організації Спеціального авіаційного
загону Оперативно-рятувальної служби цивільного
захисту ДСНС України (далі — ППО САЗ).

За зразкове виконання посадових обов’язків, активну
участь у профспілковому житті та з нагоди професійного
свята Дня рятівника Грамотою Президії ЦК профспілки наго-
роджено начальника відділення об’єктивного контролю та
обробки інформації САЗ ОРСЦЗ ДСНС України Яворсь-
кого Степана Івановича, авіаційного техніка з приладів та
електроустаткування групи обслуговування авіаційного
обладнання авіаційної ескадрильї спеціального призначення
на літаках САЗ ОРСЦЗ ДСНС України Яковенка Олександ-
ра Олексійовича.

Нагадаємо, що 30 липня 2021 року два літаки Ан-32П
(бортові номери №32, №34, командири екіпажів: Костянтин
Коломін та Андрій Зайцев) Спеціального авіаційного загону
Оперативно-рятувальної служби ДСНС України вилетіли до
Туреччини для надання допомоги у гасінні осередків лісових
пожеж. 15 серпня літаки САЗ Оперативно-рятувальної служ-
би цивільного захисту ДСНС України повернулися на аеро-
дром «Ніжин» (там базується САЗ). Упродовж двох тижнів
рятувальники надавали допомогу у гасінні масштабних лісо-
вих пожеж на території Турецької Республіки. Усього ними
було здійснено 124 скиди води (992 т) на осередки пожеж.
Працювали літаки поблизу провінцій Анталія та Іспарта.

За зразкове виконання посадових обов’язків,
активну участь у профспілковому житті

— Рішення про будів-
ництво четвертого енерго-
блока Хмельницької АЕС
«з нуля» уже остаточне?
Тобто ХАЕС-3 добудовує-
те, як і було задумано ра-
ніше, а ХАЕС-4 — на ново-
му майданчику?

— 9 вересня ми були на
майданчику Хмельницької
АЕС, оцінили поточну ситуа-
цію. Я думаю, що буде
рішення ХАЕС-3 завершува-
ти саме так, як планувалося,
зокрема з використанням
усього наявного обладнання
першого контуру.

Що стосується ХАЕС-4,
то, на наш погляд, його
краще збудувати на но-
вому місці з новою фун-
даментною частиною та
будівельною конструкці-
єю під вимоги технології
АР1000.

Тому ми залишимо ни-
нішні конструкції старого
ХАЕС-4 у тому вигляді, як
зараз (можемо використати
їх під склади, цехи, трена-
жер тощо), а праворуч, де є
достатньо місця ще для двох
енергоблоків, почнемо буду-
вати блок з нуля за техноло-
гією АР1000.

— Інші чотири енерго-
блоки, згадані у меморан-
думі, на яких майданчиках
плануються?

— По одному на Рів-
ненській і Южно-Українській
АЕС, і два (7-й та 8-й енер-
гоблоки) на Запорізькій АЕС,
там теж місце є.

— Коли орієнтовно мо-
же бути реалізовано при-
наймні проєкт ХАЕС-4?

— Якщо починати «з ну-
ля», і якщо все добре, то таке
будівництво триває при-
близно 5 років.

Інтенсивна робота з
Westinghouse вже почала-
ся. Чергова нарада з їх-
нім віце-президентом відбу-
деться одразу після нашого
інтерв’ю. Будемо обговорю-
вати планування графіка
робіт, розподіл відповідаль-
ності, дорожню карту реалі-
зації проєкта. Сподіваємо-
ся, до кінця цього року — я

називаю оптимістичний про-
гноз — ми розпочнемо про-
єктні роботи і далі за планом
швидко рухатимемося.

Фактично відлік часу пі-
шов. Стосовно початку за-
кладення будівництва орієн-
туємося на кінець цього —
початок наступного року. У
2027-му блок має повно-
цінно працювати на повну
потужність.

— Скажіть, чому в ме-
морандумі домовленість
саме про п’ять енергобло-
ків? Хто проводив оцінку
необхідності таких потуж-
ностей?

— Такі оцінки є. І не по
п’яти, а по більшій кількості
блоків. Чому це потрібно?
По-перше, для компенса-
ції дефіциту потужностей в
енергосистемі України, який
вочевидь виникне найближ-
чим часом. 

По-друге, для заміщення
наявних блоків АЕС, що бу-
дуть виводитися з експлуа-
тації у горизонті 2050 року.
До того часу ми продов-

жуватимемо експлуатацію
діючих блоків. Міжнародна
практика свідчить, що такі
блоки спокійно можуть пра-
цювати 60 років і більше. Ми
розраховуємо, що термін
експлуатації всіх наших бло-
ків ВВЕР1000 буде продов-
жено на такий термін їхнього
експлуатаційного віку. Але
вже у 2050-х роках Україні
знадобиться 15 нових атом-
них енергоблоків замість
нині працюючих. Враховую-
чи тривалі терміни будівниц-
тва і чимале фінансування,
треба вже зараз про це тур-
буватися. 

По-третє, додаткові по-
тужності в атомній енергети-
ці потрібні також і у зв’язку із
суттєвим скороченням теп-
лової генерації. До 2030 року
нам потрібно значно змен-
шити її вплив на довкілля.
Крім зупинення теплових
енергоблоків (а їхня частка в
енергосистемі є вагомою),
нічого іншого не можна зро-
бити. Ще можна замінити
потужності теплової генера-

ції за допомогою ВДЕ, але
цей вид генерації є вкрай
дорогим і нестабільним.

— На фоні розбудови
атомної генерації хіба не
йшлося й про експортні
можливості?

— З 2023 року у нас з’яв-
ляться можливості експорту
і роботи на європейському
ринку після приєднання до
ENTSO-E. Але ж у нас немає
такої мети — будувати атом-
ні енергоблоки задля екс-
порту. Основне питання —
надійне забезпечення насе-
лення та потреб зростаючої
економіки України. «Енерго-
атом» — велика компанія,
основа енергетики країни —
також може бути драйве-
ром економічного зростан-
ня, особливо під час будів-
ництва нових енергоблоків.
Адже це й розвиток маши-
нобудування, суміжних га-
лузей, десятки тисяч нових
робочих місць, потужний ім-
пульс для розвитку міст-су-
путників АЕС тощо.
(Закінчення на 2-й стор.)

Уже у 2050-х роках Україні знадобиться 15 нових атомних енергоблоків
Про це заявив т.в.о. президента ДП НАЕК «Енергоатом» Петро Котін

у ексклюзивному інтерв’ю агентству «Інтерфакс-Україна» та інтер-
нет-порталу «Енергореформа»
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Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!

КОНГРЕС ГЛОБАЛЬНОГО СОЮЗУ IndustriALLЩИРІ ВІТАННЯ З ЮВІЛЕЄМ

Це дозволило зареєст-
рувати на Конгрес майже
тисячу делегатів і понад дві
тисячі гостей та спостеріга-
чів зі 140 країн.

Конгрес мав би прохо-
дити у місті Кейптаун Пів-
денно-Африканської Респуб-
ліки, тому профспілки ПАР
підготували фільм про істо-
рію трудового і профспілко-
вого руху, боротьбу за права
трудящих, проти апартеїду.

Серед запрошених гос-
тей виступили Президент
ПАР Сиріл Рамафоса, Пре-
м’єр-міністр Швеції Стефан
Левен (обидва в минуло-
му — профспілкові лідери),
представники транснаціо-
нальних корпорацій, з якими
IndustriALL успішно співпра-
цює.

Генеральний Секретар
Вальтер Санчес, який не ви-
сував свою кандидатуру на
наступний термін, зазначив,
що він за 3,5 року відвідав
156 країн, цей досвід і надалі
надихатиме його на бороть-
бу за права профспілок.

На своїй посаді зали-
шився Президент ГС Indu-

striALL Йорг Хофманн, пред-
ставник німецької профспіл-
ки IG Metall. У своєму виступі
він підкреслив внесок у
боротьбу профспілок за рів-
ний доступ до вакцинації.
Пандемія COVID-19 окрес-
лила вразливість багатьох
груп населення, зокрема і
працівників у різних га-
лузях.

Новим Генеральним Сек-
ретарем обрано представ-
ника норвезьких профспілок
Атле Хойє. Три заступники
ГС — Кемаль Озкан, Крістіна
Олів’є, Кан Матсизакі.

Також обрано шість Ві-
це-президентів на ротацій-
ній основі, яку представля-
ють шість регіонів світу.

Майже 97% делегатів
підтримало нове керівницт-
во та новий склад Викон-
кому ГС IndustriALL у кіль-
кості 60 осіб. Голова Атом-
профспілки України Валерій
Матов обраний членом Ви-
конкому на наступний пе-
ріод на ротаційній основі.

Знаковою зміною на
Конгресі стало голосування
змін до Статуту, що перед-

бачає обов’язкову норму —
не менше 40% жінок у всіх
виборних органах та заходах
ГС IndustriALL.

Конгрес заслухав Звіт
про виконану роботу та
фінансовий звіт.

Затверджено План дій на
наступний період. Основні
розділи — це розширення
повноважень прав працівни-
ків, зміцнення та розвиток
профспілкового руху, сталий
розвиток промислової полі-
тики, протистояння глобаль-
ному капіталу. Конгрес при-
йняв низку надзвичайних
резолюцій.

Ситуація в М’янмі, Бі-
лорусі, Афганістані, Ко-
реї, Колумбії — надкритич-
на з точки зору порушення
прав людини та прав проф-
спілок.

Делегати на Конгресі у
своїх виступах не тільки
зосереджували увагу на
кричущих порушеннях прав
профспілок, а й відзначали,
що діджиталізація, нові тех-
нології допомагають зміц-
нювати солідарність між
профспілками.

Окрім конструктивної
критики, відзначалася над-
звичайно потужна та успіш-
на робота ГС IndustriALL у
2016–2021 роках. Нові ви-
клики спонукають до ще
більш згуртованої роботи.

Amandla Awethu! Солі-
дарність та об’єднання зу-
силь профспілок на всіх рів-
нях — запорука захисту прав
працівників, їхніх родин, без-
пеки, гідної праці та успішно-
го майбутнього в новому
офлайн та онлайн світі.

Amandla Awethu!
Об’єднуємось заради справедливого майбутнього!

Під таким гаслом відбувся 14–15 вересня 3-й Конгрес
Глобального Союзу IndustriALL. Безпрецедентна форма
проведення — повністю в онлайн форматі.

18 вересня відзначив
свій славний 80-літній юві-
лей головний фахівець з
фізкультурно-масової ро-
боти відділу організаційної
роботи ЦК Атомпрофспілки 

Микола Арсентійович
МЕРКУШЕВ

Найщиріші слова вітан-
ня ювілярові — від колег та
друзів, для яких Микола Ар-
сентійович є взірцем служін-
ня улюбленій справі. Людина
толерантна, скромна, добро-
порядна, щира і доброзичли-

ва, він має заслужений авторитет і повагу серед спілчан.
Прекрасний організатор і натхненник усіх масових спортив-
них заходів Атомпрофспілки України. 

Микола Арсентійович пропагує фізичну культуру та спорт
серед працівників атомно-промислового комплексу, його
талановиті, сповнені азарту репортажі, часто друкуються в
галузевому виданні — газеті «Атомник України». Він також є
літописцем спортивної історії СхідГЗК.

У ці дні зі щирими словами подяки за відданість
Атомпрофспілці та улюбленій справі лунають побажання юві-
лярові залишатися таким само активним, бадьорим, твор-
чим та натхненним. Здоров’я Вам, Миколо Арсентійовичу,
ще на довгі роки!

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

— Про гроші. Хто має фінансува-
ти будівництво нових енергоблоків,
передусім пілотного, який у най-
ближчій перспективі?

— Ситуація з грошима непроста, але
вирішувана. Розраховуємо на кредитні
кошти та власні можливості.

Це великий успіх, що нам вдалося
провести продуктивні переговори у
США, де є потужний фінансовий ресурс.
Ми в контакті з американськими фінус-
тановами, у тому числі за підтримки
Westinghouse. Розглядаємо можливість
залучення товарного кредиту під по-
ставки обладнання Westinghouse для
будівництва енергоблоків.

До речі, обладнання фактично виго-
товлено, навіть не під один, а під два
блоки, лежить на складах, запаковане.
Це обладнання я оглядав, ще відповідні
комісії на нього подивляться. Як на ме-
не, воно у гарному стані, придатне для
використання.

Не потрібно також забувати, що
«Енергоатом» прибутковий. Ми виконує-
мо ПСО для підтримки низької ціни
електроенергії для населення. І це нам
коштуватиме близько 15 млрд грн цього-
річ. Якщо з нас будуть зняті ці зобов’я-
зання, а я сподіваюсь, економіка прийде
до такого рівня, що ми повноцінно буде-
мо працювати на ринку, то у нас будуть
додаткові кошти, які ми зможемо спря-
мовувати або на будівництво, або до бюд-
жету, з якого воно фінансуватиметься.

Що стосується малих модульних
реакторів, то на сьогодні ми відчули
зацікавленість у кредитуванні цих проєк-
тів з боку багатьох фінустанов. У США
ми зустрічалися з Експортно-імпортним
банком та DFC, обговорювали цю тему.

— Але ж це перспектива не сьо-
годнішнього дня?

— Це перспектива в горизонті 2030
року, коли перші ММР почнуть працюва-
ти. Сьогодні є компанії-лідери, які про-
сунулись у цьому напрямі далі, ніж інші.
Наприклад, є компанія NuScale, яка вже
ліцензувала у США технологію шести-
модульної станції на основі ММР. Тому
ми й підписали з ними меморандум.

— У «Енергоатома» раніше був
підписаний меморандум з Holtec по
ММР? Які його перспективи?

— Так, у нас є і з Holtec меморандум,
є постійна робота з цією компанією. Але
у Holtec ще немає ліцензії на ММР, вони
активно працюють над цим.

— Повертаючись до меморанду-
му з Westinghouse, чия це взагалі
була ідея, хто став ініціатором підпи-
сання меморандуму? У ЗМІ пишуть,
що американці.

— Я б назвав це обопільною ініціати-
вою. Нам потрібен новий енергоблок і
ми не можемо працювати в рамках тієї
технології, яка є і до якої ми звикли, бо
це технологія агресора. Нам потрібно
переводити нашу промисловість і енер-
гоблоки на західний ринок. У той же час

Westinghouse шукає покупця на раніше
виготовлене обладнання, яке залиши-
лося на складах через корпоративні
неузгодженості акціонерів, які будували
АЕС в США. Про це багато писали.
Westinghouse готовий нам поставити це
обладнання і всю експертизу з будів-
ництва енергоблока за АР1000. Ми
знаємо цей реактор, він ліцензований
наглядовим органом США. Зараз на
АЕС Vogtle добудовуються два такі енер-
гоблоки, я там був, вони проходять гаря-
чу обкатку, і наприкінці вересня туди
планують завозити паливо. Третій і чет-
вертий блоки теж практично готові, десь
на півроку відстають від перших двох.

4 таких реактори працюють у Китаї і
показують рекордні результати за сво-
єю ефективністю. Вони проводять пла-
нові ремонти за 20 діб. На наших
ВВЕР1000 на це потрібно залежно від
типу ремонту 36–56 діб. Порахуйте,
скільки коштує один додатковий день
роботи реактора, який виробляє 24 млн
кВт-год. щодоби, на скільки виробіток
збільшиться?

Технологія АР1000 — це новітня
реакторна технологія III+ з підвищеною
безпекою і високою ефективністю по-
рівняно з нинішніми  енергоблоками. Це
досягається завдяки певним проєктним
рішенням. Це великоблочна технологія,
за якої реактор виготовляється блоками
і потім збирається на майданчику.
Наприклад, верхній блок реакторної
установки можна зняти за 3-4 години. У
той же час на ВВЕР ми розбираємо його
фактично на запчастини, і це займає
купу часу.

Я можу таких прикладів ще багато
навести, але це вже технічні тонкощі.
Якщо коротко, то АР1000 — це ефектив-
ний і безпечний реактор майбутнього.

Тож домовленості з Westinghouse —
це обопільний інтерес. Вони пішли нам
назустріч, вони готові нас підтримати, і
це вигідно обом сторонам.

— Якщо знову про гроші. Звідки
взялася цифра в меморандумі до 30
млрд доларів, яка потім трансфор-
мувалась у 25 млрд доларів?

— Дуже просто — один такий блок
коштує, грубо кажучи, десь 5 млрд
доларів.

— Раніше вартість одного енер-
гоблока оцінювали в 4 млрд євро.

— Взагалі вартість будівництва
може бути і 6 млрд, і 7 млрд доларів,
залежно від того, яка є інфраструктура.
Стосовно наших станцій, там інфрас-
труктура є, можна хоч завтра починати
будівництво. Але ж якщо стоїть завдання
навчити будівельників, побудувати для
них житло, розгорнути базу, то це значно
більші кошти.

У цілому сам блок без інфраструкту-
ри коштує орієнтовно 5 млрд доларів, а
далі все залежить від навколишніх умов.

Також варто врахувати локальну
складову проєкту — локалізацію. Реак-
торний острів (за АР1000) — це новітня
технологія, це те, чого немає в Україні.

Ми беремо його в Westinghouse. А тур-
бінний острів — це те, що ми можемо
виробляти в Україні самі, наприклад на
Турбоатомі. Так само як і виконувати всі
будівельні роботи з вітчизняними мате-
ріалами. Так ми досягнемо максималь-
ної локалізації нового будівництва в
Україні. За орієнтовними розрахунками,
вона може становити 50%.

— Які особливі умови для отри-
мання товарного кредиту Компанії
висуваються наразі?

— Не будемо забігати наперед.
Зараз у нас є тільки меморандум. До
нього внесено тверді наміри сторін
виконувати низку завдань, у тому числі
побудувати 5 енергоблоків — один пілот
плюс ще чотири, а також знайти фінан-
сування цього будівництва. Це спільне
зобов’язання обох сторін. Westinghouse
зі свого боку працює над фінансуван-
ням, ми — зі свого.

— То як усе-таки — американська
компанія сприяє пошуку фінансуван-
ня, сама його шукає?

— У меморандумі зокрема написа-
но, що сторони мають намір створити
спільну робочу групу для визначення і
надання технічних, контрактних і фінан-
сових механізмів, необхідних для по-
ставки «Енергоатому» обраної техноло-
гії АР1000 в Україні.

Нині ми працюємо над дорожньою
картою, де буде вся деталізація, де буде
записано: які кошти, з яких джерел і в які
терміни надходять. Далі ми будемо
виходити на відповідні угоди і на кон-
трактну документацію.

— Але меморандум має не так
щоб потужний вигляд — здається,
сторіночки три?

— Усе основне там прописано, що
треба робити, я вас запевняю. Ось я чув
таку «експертну думку», що ми непра-
вильно назвали документ, що меморан-
дум — це ніщо. Та хоч би як ми назвали,
все одно знайдуться ті, хто скаже, що це
неправильно і це не те, що треба роби-
ти. Але якщо є бажання, то як не назви,
воно буде виконуватися.

— Коли можна очікувати вине-
сення законопроєкту про побудову
блоків?

— Ось розробимо дорожню карту, і в
ній все це буде передбачено. Коли на ру-
ках будуть усі документи, одразу подамо
законопроєкт, тримати його не будемо.

— Коли плануєте почати перего-
вори з ДІЯРУ щодо ліцензування
блоків у нас?

— Ми почали роботу з ними. Я не
бачу, що там будуть якісь невирішені
проблемні питання. Для мене тут дуже
великим показником і орієнтиром є те,
що технологія АР1000 ліцензована най-
авторитетнішим у світі органом — Комі-
сією з ядерного регулювання США
(NRC). Звісно, наші наглядові органи все
вивчать та перевірять. Але я впевнений,
що вони схвалять цю нову технологію
для України.

Ніна ЯВОРСЬКА

Уже у 2050-х роках Україні знадобиться 15 нових атомних енергоблоків
НА ТРИБУНУ ФОРУМУ АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ

VII ФОТОКОНКУРС ОРГАНІЗАЦІЇ МОЛОДІ

АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ. ПІДСУМКИ

У червні поточного року стартував VII фотоконкурс
Організації молоді Атомпрофспілки України. Свої фото-
роботи 47 учасників надсилали до 30 серпня на адресу
комісії з культурно-масової роботи ОМ. На початку верес-
ня компетентне журі оцінило творчість молодих спілчан у
п’яти номінаціях згідно з критеріями Положення про
фотоконкурс.

Призерами у номінації «Енергія успіху» стали Геннадій
Єржикевич (РАЕС) з фото «Чиста енергія РАЕС», Роман Бак
(НАЕК) — «Працювати з вогником», Микола Ємельянов (РАЕС)
— «Атом на службі миру». Приз глядацьких симпатій у Юлії
Мамчич (НАЕК) за фотороботу «Обрати енергетику — обрати
шлях бути сильною».

У номінації «Моє фото змінить світ» серед переможців
Геннадій Єржикевич (РАЕС) — «Енергія РАЕС на фоні енергії
Всесвіту», Андрій Черненко (ЗАЕС) — «Збережемо довкілля
разом з атомною енергетикою», Наталія Бедик (РАЕС) — «Ви-
користовуй екосумки!». Приз глядацьких симпатій у Юлії Мам-
чич (НАЕК) — «Природа — це вічне життя, становлення і рух».

У номінації «Знайомтесь, моє місто» перемогли такі
творчі роботи: Олени Іващенко (ЗАЕС) — «Місяць по небу хо-
дить», Михайла Дьоми (СООП) — «Палац культури, м. Жовті
Води», Романа Бака (НАЕК) — «Гроза на Печерську». Приз
глядацьких симпатій у Анатолія Харченка (РАЕС) — «Моя
фортеця».

У номінації «Сім’я — найголовніше у світі» переможця-
ми стали: Єлизавета Яссирська (НАЕК) — «Коли мене не
стане, я буду співати голосами своїх дітей і голосами їхніх
дітей…», Олена Іващенко (ЗАЕС) — «Бабуся найголовніша»,
Оксана Панасенко (ЕООП) — «Ця мить…». Приз глядацьких
симпатій у Миколи Ємельянова (РАЕС) — «Не знаєте, що
робити, щоб у світі був мир? Йдіть додому та любіть свою
сім’ю. Мати Тереза».

У номінації «25 років Енергоатому» призери — Алла
Невмержицька (ЮУООП) — «Разом з ЕнергоАТОМ зростає
молоде покоління», Олександр Невмержицький (ЮУООП) —
«Мирний атом дарує світло», Ольга Ільченко (СООП) —
«Світлячок». Приз глядацьких симпатій у Олексія Боровика
(ЗАЕС) — «Три стихії в одному».

(Фотороботи переможців конкурсу буде надруковано)

Творчість змінює світ!
На краще
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Існування профспілкового руху в Україні — це ознака рівня цивілізованості держави

СВЯТО РОБІТНИЧОГО СПОРТУ

В течение трех дней
спортсменам предстояло ра-
зыграть 48 комплектов на-
град, в семи видах спорта —
футзале, волейболе, настоль-
ном теннисе, шахматах, шаш-
ках, гиревом и армспорте.
Состав сборной Атомпроф-
союза был определен еще во
время проведения отрасле-
вой спартакиады в мае в
Затоке. Помогла подготовить-
ся к спартакиаде поездка
сборников на рабочий Фести-
валь в Болгарию. В Коблево
приехали все наши силь-
нейшие: из тридцати спорт-
сменов — четырнадцать ра-
ботники ЮУАЭС, по пять
представителей коллективов
ЗАЭС и ХАЭС и по трое —
РАЭС и СООП. Готовили ребят
к стартам тренеры: С.И. Хар-
ченко (ХАЭС), А.И. Невер-
тий (ЮУАЭС) и А.В. Сологуб
(СООП), все — волейбол;
К.М. Криволапов (ЗАЭС) —
шахматы и Н.Л. Вагнер
(ХАЭС) — теннис. Старший

тренер — А.И. Бурцайло. В
процессе подготовки к спар-
такиаде многие вопросы
приходилось решать руково-
дителям спортивных коллек-
тивов — В.Н. Диброве (ЗАЭС),
А.И. Степанцову (ЮУАЭС),
С.А. Балаяну (ХАЭС), за что
мы им очень признательны.
По традиции команду воз-
главлял профсоюзный лидер
ХАЭС, а по совместительству
общественный председатель
спортклуба «Атом України» —
М.В. Гук.

Спартакиадное обозре-
ние начнем с самого приятно-
го момента. Прошлогодняя
победа наших гиревиков, в
отсутствии на том турнире
грозных металлургов (два-
дцать раз до этого побеж-
давших на рабочих спар-
такиадах), воспринималась
многими, как случайнось. Но
скептикам пришлось замол-
чать. В нынешнем очном по-
единке атомщики побеждают
соперника и снова становятся

чемпионами: командный ку-
бок, две золотые и сереб-
ряная медали в личном пер-
венстве.

В весовой категории атле-
тов до 80 кг серебряная ме-
даль у инженера из Южноук-
раинска Николая Морозова.
В весовой категории до 90 кг
энергодарец Дмитрий Банду-
рович на 13 подъемов опе-
режает своего ближайшего
соперника и становится чем-
пионом. 

Судьбу командного пер-
венства решали атлеты тя-
желой весовой категории.
Первым начал выполнять уп-
ражнение с гирей в 24 кг наш
С. Чулков — 233 подъема!
Ждем выступления его сопер-
ников. Первым не выдержал
чемпионской гонки предста-
витель угольщиков — только
230 подъемов. Последним
выходит на помост металлург.
Сила воли, горячая поддерж-
ка товарищей по команде не
помогают: атлет повторяет
результат энергодарца — 233
подъема, и падает обессилен-
ный на помост. Заглядываем в
судейский протокол и вздыха-
ем с облегчением — С. Чулков
на 400 грамм легче своего
соперника и по правилам
гиревого спорта это дает ему
преимущество — золотая
медаль у Сергея!

Женский шахматный тур-
нир иначе как спортивным
триллером не назовешь. Тре-
нер из Энергодара Е. Кри-
волапова начала турнир не
совсем удачно — имела хоро-
шую позицию на доске, но
затем допустила ошибку и в
итоге проиграла. Турнир ско-
ротечен — любая неудача
сразу усложняет шансы на
высокое место, но Елена не
расстерялась — пять побед в
оставшихся турах позволили
ей по набранным очкам на-
стичь лидеров. Теперь судьбу
наград, согласно положению,
шахматисткам предстояло
разыграть в дополнительном
блиц-турнире. Елена одолела
своих соперниц из команд
металлургов и авиастроите-
лей и второй год стала чем-
пионкой спартакиады.

Неудачно сложился стар-
товый тур и для энергодарца
Э. Ковалева — имея неплохую
позицию на доске, просро-
чил время, упал «контроль-
ный флажок» — поражение. В

итоге Эдуард стал только чет-
вертым. В командном первен-
стве атомщики уступили толь-
ко металлургам и завоевали
серебряные медали.

Порадовали наши шаши-
сты. Бухгалтер Автохозяйства
ОП ЮУАЭС Светлана Сав-
ченко провела весь турнир
без поражений и лишь ничья в
последнем туре не позволила

ей стать первой. Но и сереб-
ряная медаль спартакиады —
отличный результат! Желто-
водский кандидат в мастера
спорта Николай Пономарен-
ко, работающий аппаратчи-
ком на кислотном заводе
«ВостГОКа», выступил в Коб-
лево отлично. Уступив в пер-
вых двух турах международ-
ным гроссмейстрам, Николай
во всех остальных встречах
добился победы и в итоге
завершил турнир третьим —
бронзовая медаль. Еще один
комплект бронзовых наград
наш шашечный дуэт завоевал
в командном первенстве.

Многие годы нашим «сла-
бым» спартакиадным зве-
ном был настольный теннис.
К сожалению, в наших горо-
дах-спутниках этот массовый
и доступный вид спорта по-
настоящему культивируется
только в Нетешине и Южноук-
раинске. Есть там и неплохие
игроки, но составить конку-
ренцию металлургам, авиато-
рам, химикам, которые были
представлены в Коблево кан-
дидатами и мастерами спор-
та, нам пока не по силам. Но
вот появился лучик надежды
— самый молодой в нашей
команде Юрий Шмындра —
солдат пожарной части, охра-
няющей безопасность ХАЭС,
стал третьим в турнире масте-
ров маленькой ракетки.

В женском турнире успехи
скромнее — шестое место, и в
итоге даже при наличии брон-
зовой медали в командном
первенстве наши теннисисты
только четвертые.

Армрестлинг — спортив-
ная борьба на руках. Каждый
поединок  длится секунды, но
это всегда азарт, эмоции
спортсменов и зрителей. Со-
ревноваться на равных в этом
виде спорта с металлургами и
авиаторами атомщикам труд-
новато, уж очень именитые
атлеты собраны в этих коман-
дах — победители европейс-
ких и всеукраинских турниров.
Все наши надежды на ме-
даль были связаны с выступ-
лением энергодарца В. Семе-
нова. Володя проявил свои
лучшие бойцовские качест-
ва, одержал несколько побед
и в итоге завоевал брон-
зовую медаль. Еще один
наш атлет — южноукраинец
М. Синькевич в легкой катего-
рии стал вторым призером.
Но даже две медали — се-
ребрная и бронзовая, не поз-
волили атомщикам подняться
выше пятого места в команд-
ном первенстве.

Наши волейболисты —
трехкратные чемпионы все-
украинских спартакиад про-
шлых лет, и скромное четвер-
тое место, которое команда
завоевала в этот раз, под-
тверждает одну из спортив-
ных истин — «завоевать зва-
ние чемпиона легче, чем его
удержать».

В турнире по футзалу не
обошлось без «ложки дегтя».
Наша футзальная сборная в
Коблево была представле-
на командой «Автолокомотив»
из Южноукраинска, все игро-
ки которой работники АЭС.
Одержав две победы над ме-

таллургами — 3:1 и угольщи-
ками — 5:1, в предваритель-
ном турнире ребята готови-
лись к финальным играм. И
тут в судейскую коллегю
поступает странный протест
от представителя металлур-
гов, мотивированый тем, что
наша команда попадает под
статус профессиональной ко-
манды, и на протяжении года
играла в чемпионате страны
среди коллективов Первой
лиги, поэтому не имеет права
выступать в спартакиаде. К
сожалению, судейская кол-
легия пошла на поводу у
металлургов, приняла стран-
ное решение: удовлетворила
протест, посчитав рабочую ко-
манду профессиональной, ли-
шив ее двух побед и права
играть в финальной четверке.
В итоге — последнее, шестое
место.

Неофициальный ко-
мандный зачет XXVI Всеук-
раинской межотраслевой
спартакиады: по сумме
мест: Профсоюз металлур-
гов и горняков — 9 баллов;
Профсоюз авиастроителей —
16 баллов; Атомпрофсоюз —
25 баллов; Профсоюз энерге-
тиков —  27 баллов.

по количеству завое-
ванных медалей (олимпий-
ский вариант): у Профсоюза
металлургов 15 золотых, 5
серебрянных, 1 бронзовая; у
Атомпрофсоюза соответст-
венно — 4, 3, 3; у Профсою-
за авиастроителей —  3, 8, 7;
Профсоюз энергетиков — 1,
2, 4.

Николай МЕРКУШЕВ

В Коблево приехали сильнейшие!
На спортивных площадках черноморской базы отдыха

«Парадиз», расположенной в курортном поселке Коблево,
с 9 по 12 сентября проходила Всеукраинская межотрасле-
вая спартакиада трудящихся Украины. Нынешний празд-
ник рабочего спорта проводился в двадцать шестой раз и
собрал более двухсот спортсменов, представляющих
сборные команды десяти украинских профсоюзов.
Начинание всячески поддерживают Министерство моло-
дежи и спорта Украины, Федерация профсоюзов Украины,
центральные отраслевые профсоюзные объединения.     На
торжественном открытии Спартакиады, а это событие сов-
пало с празднованием Дня физической культуры и спор-
та, спортсменов поздравил Председатель Федерации
профсоюзов Г. Осовой, были зачитаны приветствия от
Министра молодежи и спорта В. Гутцайта и Президента
Национального олимпийского комитета Украины С. Бубки.

Місцем для проведення за-
ходу став Парк Перемоги. Він, зі
своєю територією, численними
спортмайданчиками та неве-
личкою сценою, ніби давно вже
очікував подібного свята. Погода
сприяла — було тепло, сонячно
й святково. Очі раділи, дивля-
чись на білі кімоно юних кара-
тистів та різнокольорову спор-
тивну форму інших учасників.

Вітали спортсменів почесні
гості — в.о. генерального ди-
ректора Запорізької АЕС Дмит-
ро Вербицький, голова ППО
ЗАЕС Іван Здравчев, заступник
міського голови Іван Самой-
дюк, народний депутат Юлія
Яцик. Вони подякували Запо-
різькій АЕС, її організації мо-
лоді, міському спорткомітету,
керівникам секцій та гуртків за
поширення ідей здорового спо-
собу життя і залучення до спор-
ту не тільки дітей та молоді, а й
дорослих.

А далі, щоб отримати Лист
подяки голови м. Енергодар та

подарунок, на сцену виклика-
ли призерів чемпіонатів Ук-
раїни, Кубків Європи та світу —
юнаків, дівчат та їхніх трене-
рів. Кожен із присутніх розу-
мів, що попри все це й справді
доволі важка, напружена, час-
то щоденна праця — набли-
жатися до мети, а значить,
до перемоги — на рингу, та-
тамі, на волейбольному май-
данчику, на полі або доріжці
стадіону, на байдарці або ка-
ное, підіймаючи важку штангу,
штовхаючи ядро або посилаю-
чи світ за очі списа. Серед
них — Людмила Бабак (веслу-
вання на байдарках і каное) та
Раїса Топоркова (пауерліф-
тинг, учасниця Паралімпійсь-
ких ігор в Токіо).

Гарячими оплесками вітали
також голову Енергодарської
міської вітрильної федерації
Віктора Поліхранова, тренера
і директора дитячо-юнацько-
го футбольного клубу «Темп»
Ігоря Черненка, керівника гурт-
ка з легкої атлетики Енер-
годарського центру туризму,
краєзнавства та спорту Віта-

лія Борисенка. Тренерів спор-
тивно-оздоровчого комплексу
ЗАЕС — Олександра Раєвсь-
кого (волейбол), Миколу Ра-
фальського (плавання), Сергія
Снєжка (веслування), Стані-
слава Тілініна (вільна бороть-
ба), інструктора-методиста СРК
Ігоря Рибалка, директора вод-
но-спортивної бази ЗАЕС Олек-
сандра Шаповаленка…

А найбільше — вчителів
фізичної культури шкіл міста.
Перемежовувалися нагород-
ження виступами учасників
спортивних клубів. 

По завершенні урочистого
заходу свято не закінчилося. На
майданчиках парку відбулися
різноманітні змагання. Було ве-
село, жваво й дуже спортивно!

Ірина ВОЛОДІНА

ЗА ЗДОРОВИЙ СПОСІБ ЖИТТЯ

Ярмарок спорту в Енергодарі
День фізкультури і спорту в Енергодарі цього

року видався особливим. Саме тому, що, перейняв-
ши естафету від Запоріжжя, вперше проведено
Ярмарок спорту.
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

ПРЕЗИДІЯ ФПУ УХВАЛИЛА

Рішення про проведення 7 жовтня ц.р. у Києві Все-
української масової акції протесту профспілок проти про-
сування антисоціальних, антитрудових та антипрофспіл-
кових законодавчих ініціатив ухвалила 14 вересня
Президія Федерації профспілок України.

У разі нереагування влади на профспілкові вимоги широ-
комасштабні акції протесту на захист трудових прав праців-
ників відбудуться в усіх регіонах країни.

Президія своїм рішенням затвердила План заходів ФПУ до
Всесвітнього дня дій за гідну працю, Дня профспілок та
Міжнародного дня боротьби з бідністю. Було також схвалено
Заяву Президії Федерації профспілок України до зазначених
дат, яку буде направлено до органів державної влади і СПО
роботодавців.

«Ми неодноразово попереджали владу, що повна лібе-
ралізація трудових відносин категорично не сприймається
трудящими й обов’язково призведе до масових трудових
конфліктів, — сказав Голова ФПУ Григорій Осовий. — Тому
ми надіслали листи керівництву Верховної Ради України,
народним депутатам із застереженням від хибних рішень,
зокрема з ухвалення законопроєктів №5371 і №5388,
наслідком яких стане дестабілізація трудових колективів,
вуличні протести і страйки. У ситуації, що склалася, досяг-
нення консенсусу ми вбачаємо в актуалізації діяльнос-

ті Національної тристоронньої ради при Президентові
України.

Президія Федерації профспілок України дала доручення
керівництву ФПУ звернутися до Кабінету Міністрів України
щодо необхідності термінового вжиття заходів для фінансової
стабілізації системи соціального страхування шляхом внесен-
ня змін до Державного бюджету України та виділення необхід-
них коштів на ліквідацію заборгованості із страхових виплат
перед застрахованими особами, перегляду підходів до вирі-
шення проблем на ринку праці. Ініціювати перед сторонами
соціального діалогу, Урядом та роботодавцями, підготовку на
майданчику НТСЕР законопроєктів щодо оновлення трудового
законодавства, законодавства у сфері колективно-договірно-
го регулювання трудових відносин, безпеки і гігієни праці, охо-
рони здоров’я та пенсійного страхування.

З метою реалізації завдань, визначених Стратегією діяль-
ності ФПУ на 2021–2026 роки «Час дій та якісних змін», затвер-
дженою VIII З’їздом ФПУ 25 травня 2021 року, визначено клю-
чові завдання ФПУ, її членських організацій на реалізацію
положень Стратегії на період до кінця 2021 року.

Члени Президії ФПУ також обговорили низку інших акту-
альних питань соціально-економічного захисту працівників та
профспілкового життя.

З усіх розглянутих питань прийнято відповідні рішення.

7 жовтня — Всеукраїнська акція протесту профспілок

21 вересня Верховна Рада Украї-
ни прийняла за основу законопроєкт
№5388 щодо регуляції трудових від-
носин, основна мета якого — лібералі-
зація та дебюрократизація трудових
відносин, зменшення контролю дер-
жави над веденням бізнесу в Україні.

Проєктом нівелюється баланс прав
та інтересів між роботодавцем та пра-
цівником, значних переваг набуває ро-
ботодавець, тоді як права працівників
будуть суттєво обмежені. 

Ідеологічно законопроєкт має на ме-
ті утвердити тезу про те, що роботода-
вець та працівник — це дві рівноправні
сторони. Втім, враховуючи як реалії
сфери праці в Україні, так і формальну
нерівність, що закріплена в чинному за-
конодавстві (працівник підкоряється
внутрішньому трудовому розпорядку,
виконує накази керівництва, може бути
притягнутий до дисциплінарної відпові-
дальності тощо), не може йтися про
будь-яку формально закріплену юри-

дичну рівність сторін, адже у робото-
давця набагато більше важелів впли-
ву на працівника.

За висновками фахівців Департа-
менту правового захисту апарату ФПУ,
законопроєкт №5388 у разі його при-
йняття буде мінімально впливати на тру-
дові відносини, бо в основі відносин між
роботодавцем та працівником буде
лежати трудовий договір, укладений у
письмовій формі. 

Працівник повністю залежатиме від
волі роботодавця, адже дозволити пра-
цівникові диктувати роботодавцю свої
правила — це утопія.

Так, проєктом зокрема:
1) дозволяється встановлювати в

індивідуальному трудовому договорі
додаткові, не передбачені законодав-
ством, права, обов’язки працівника, під-
стави для його звільнення за ініціативою
роботодавця;

2) звужується імперативна норма
щодо інформування працівників про

будь-які зміни умов праці (стаття 32
КЗпП проєкту);

3) скасовується процедура надан-
ня згоди профспілки на звільнення
працівника (стаття 43 КЗпП проєкту),
чим мінімізується можливість захисту
прав працівників профспілками;

4) запроваджується новий підхід до
встановлення матеріальної відповідаль-
ності працівників, яка притаманна саме
цивільному праву, а не трудовому.

Отож упровадження запропонованої
дерегуляції сфери трудових відносин
при звуженні державних гарантій захис-
ту трудових прав працівників і фактичній
нерівності сторін не зможе сприяти мож-
ливості цим сторонам самостійно, без
участі профспілок, домовлятися про всі
важливі умови у колективних та трудових
договорах. Отже, зазначений законоп-
роєкт містить низку вкрай загрозливих
положень, що можуть стати реальними
факторами порушення трудових прав
працівників.

ЕКСПЕРТНА ДУМКА

Про законопроєкт щодо дерегуляції трудових відносин №5388

«На жаль, законопроєкт
на порушення чинної Гене-
ральної угоди на погодження
до СПО об’єднань профспі-
лок не надходив. Тому абсо-
лютна більшість зауважень та
пропозицій профспілок до
нього залишилися не врахо-
ваними», — зазначив Голова
СПО об’єднань профспілок,
Голова Федерації профспілок
України Григорій Осовий.

А профспілковій сторо-
ні є що сказати стосовно
законопроєкту про Держ-
бюджет-2022. У чому суть
профспілкових зауважень та
пропозицій?

На переконання Голови
СПО об’єднань профспілок,
показники Бюджетної декла-
рації на 2022–2024 роки, на
жаль, порушують низку норм
чинного законодавства та
положень Генеральної уго-
ди. Насамперед йдеться про
таке:

• Розмір прожитко-
вого мінімуму (занижено
більш ніж удвічі). Пропози-
ція профспілкової сторони:
встановити розмір прожитко-
вого мінімуму на рівні його
фактичного розміру, з 1 січня
2022 року для працездатних
осіб — 6514 грн;

• Мінімальну зарпла-
ту. Порушено домовленос-
ті Генугоди щодо співвідно-
шення мінімальної заробітної
плати до середньомісячної
заробітної плати на кінець
року на рівні 50%. Пропози-
ція профспілок: встановити
мінімальну зарплату з 1 січня
2022 року — 6900 грн з по-
дальшим її підвищенням до
кінця року щонайменше до
7700 грн;

• Не забезпечено норму
Генугоди про скорочення роз-
риву між розмірами по-
садового окладу працівни-
ка І тарифного розряду ЄТС
та фактичним розміром про-
житкового мінімуму для пра-
цездатних осіб, який зроста-
тиме з 2631 грн у 2021 році до
2880 грн у 2022-му. Проф-
спілкова пропозиція: вста-
новити розмір І тарифного
розряду за ЄТС не нижче фак-
тичного розміру прожитково-
го мінімуму для працездатних
осіб з відповідним зростан-
ням фонду оплати праці.

Також не забезпечено
норму Генугоди щодо зрос-
тання середньої заробітної
плати принаймні до 50% се-
реднього рівня оплати праці
чотирьох країн Східної Євро-
пи, в яких найбільше викорис-
товується праця українців
(Польща, Угорщина, Чехія,
Литва) — сьогодні цей показ-
ник має становити 650 євро.
Рівень оплати праці держав-
них службовців у 2022 ро-
ці зберігатиметься на рівні
2021-го, тобто не перегляда-
тиметься другий рік поспіль.

Отже, законопроєкт, не-
зважаючи на зауваження
профспілок, затверджено
Урядом та передано до Вер-
ховної Ради України. Але
профспілки продовжувати-
муть боротьбу за обстоюван-
ня прав та інтересів праців-
ників і у стінах парламенту,
ведучи діалог з народними
депутатами та  парламентсь-
кими фракціями. Головне —
не допустити погіршення
соціально-економічного
становища людей праці.

Олексій КОРЕЦЬКИЙ

ДЕРЖБЮДЖЕТ УКРАЇНИ–2022

Зауваження та пропозиції
профспілок не враховано

Кабінет Міністрів України на засіданні 15 вересня за-
твердив та передав у парламент проєкт закону України
«Про Державний бюджет України на 2022 рік».

27 ВЕРЕСНЯ — ДЕНЬ ТУРИЗМУ. ВІТАЄМО, СПІЛЧАНИ!

Заступник начальника електрич-
ного цеху з релейного захисту та
автоматики Микола Вайсер з ди-
тинства займається туристичним
альпінізмом. Любов до походів і
гірських вершин з’явилася ще в Кри-
му, звідки Микола Юрійович родом. 

Після закінчення Севастопольського
інституту ядерної енергії та промислово-
сті у 1998 році молодий чоловік влашту-
вався на Рівненську АЕС. Тут закохався,
створив сім’ю. На Поліссі, яке стало його
другою домівкою, продовжив займатися
улюбленою справою.

Туристичні походи — захоплення
Миколи Вайсера з юних літ. Згодом
долучив до цієї справи і свою сім’ю. Поки
діти були школярами, їхня родина
частенько вибиралася на кількаденні
піші прогулянки Поліссям, Волинню,
Карпатськими і Кримськими горами.
Зараз чоловік здебільшого ходить в
походи з друзями або сам. Часто супро-
воджує як інструктор туристичні вилазки
«Ольберів».

— Туризм — це найдоступніший вид
спорту. Хоча це навіть і не спорт, а швид-
ше — спосіб життя, світогляд. Будь-яка
фізично здорова людина може ним
спокійно займатися. Просто треба за-
здалегідь обирати маршрут до снаги й
отримувати від нього задоволення, —
пояснює Микола Вайсер, відповідаючи

на запитання, чому саме туризм став
його улюбленим хобі на довгі роки.

Серйозно займатися альпінізмом
Микола Вайсер почав на останніх курсах
інституту. Перше зимове сходження від-
булося наприкінці 90-х, це були кримські
скелі Ай-Петрі і Куш-Кая. Окрім Криму,
чоловік двічі бував у горах Кавказу, бага-
то разів — у Карпатах. Гори стали для
нього любов’ю, але ніколи — місцем для
подвигів.

— Займаюсь альпінізмом на рівні
аматора, а не професіонала, — зазначає
Микола Юрійович. — Ніколи не було ме-
ти досягти якихось серйозних спортив-
них успіхів. Для мене в горах елемент
змагання взагалі відсутній. Людина там,

у підсумку, змагається лише сама з
собою. А з природою мірятися силою
взагалі немає сенсу — гори стояли міль-
йони років до мого приходу і ще просто-
ять стільки ж. Словами важко пояснити,
за що люблю гори. Треба самому туди
сходити, побачити, відчути… Тільки тоді
можна зрозуміти всю красу і неповторну
енергетику гір. Там відбувається повне
перезавантаження.

Миколі Вайсеру пощастило зійти
на чимало вершин Карпат та Кавказу.
Він бував на Казбеці, Говерлі, Петросі.
Але зупинятися на досягнутому не зби-
рається…

Олена РОМАНІК
Фото Миколи ВАЙСЕРА

У горах людина змагається лише сама з собою

У День Незалежності України прапор Атомпрофспілки разом із

Державним прапором підіймають туристи-спілчани на найвищих

вершинах Карпат. Майорів він і цьогоріч у ювілейний день народ-

ження країни на Чорногірському хребті

Я буду жити спогадом
про вас!
Озвіться, скелі, небо,
хмари, тиша,
Яка в собі цих гір красу
колише,
Над котрими не владний
навіть час.

Цю музику землі
хіба збагнеш?
Та в дивовижній гамі
кольоровій
Звучить природи
величаве слово, —
Адже красі земній немає
меж!


